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Møde i Teknik- og Miljøudvalget 
Den 5. september 2022 
 

 

REFERAT 
 
Møde i Teknik- og Miljøudvalget  
Dato: Mandag den 5. september 2022 kl. 10-12 
Sted: Telehuset, Borups Allé 41, lokale H 301 (tårnværelset på 3. etage) 
 
Medlemmer: 
Peder Blom (formand), Annette Thernøe (næstformand), Arne Bjørn Nielsen, Arvin Storgaard, 
Bjarne Jørgensen, Lisbeth Sølver, Lone Skov Valentin Al Awssi, Merete Råschou, Ulla Morin. 
 
Lisbeth Sølver havde afbud til mødet. 
 
 

1. Valg af dirigent 
v/ formanden 
 

 
BESLUTNING 
Arvin Storgaard blev valgt som dirigent.  
 
 

2. Godkendelse af dagsorden 
v/ formanden 
 

 
BESLUTNING 
Udvalget godkendte dagsordenen, idet udvalget besluttede at tilføje følgende dagsordenspunkter 
orientering om Teknik- og miljøborgmesterens notat om tydeligere afmærkning af udeservering 
og orientering om Movias sparekatalog.  
 
 

3. Godkendelse af referat 
v/ formanden 
 

 
BESLUTNING 
Udvalget godkendte referat af mødet i Teknik- og Miljøudvalget den 8. august 2022. 
 
 

INDSTILLING 

1. at udvalget vælger en dirigent.  

INDSTILLING 

1. at udvalget godkender dagsordenen. 

INDSTILLING 

1. at udvalget godkender referat af sidste fagudvalgsmøde i Teknik- og Miljøudvalget. 
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4. Orientering fra det politiske Teknik- og Miljøudvalg og evt. møde i 
Ældrerådets Forretningsudvalg 

v/ formanden 
 

 
BAGGRUND 
Udvalget vender eventuelle relevante sager fra det seneste møde i det politiske Teknik- og 
Miljøudvalg.  
 
Link til mødemateriale fra det politiske Teknik- og Miljøudvalg  
 
BESLUTNING  
Peder Blom orienterede om, at det politiske Teknik- og Miljøudvalg på møde den 29. august 2022 i 
forlængelse af cirkulær København Ressource- og Affaldsplan 2024 har godkendt bydelsplaner for 
sorteringspunkter på Nørrebro og Østerbro. Udvalget ønskede i den forbindelse at få en nærmere 
orientering om ressource- og affaldsplanen og arbejdet med sorteringspunkter.  
 
Videre nævnte Peder Blom om, at Teknik- og Miljøudvalget på møde den 22. august 2022 var 
blevet orienteret om årsrapport for ren luft 2021 og årlig udtalelse fra Københavns Kommunes 
ekspertgruppe for sundhed og luftforurening, og at det i årsrapporten blandt andet konkluderes, 
at der er mest forurening ved store trafikveje. Arne Bjørn Nielsen oplyste, at der er blevet lavet et 
forsøg med en katalysator, som skulle rense luften, og at man desværre har opgivet forsøget, da 
det ikke virker. 
 
Peder Blom orienterede om, at Ældrerådet har et møde med Teknik- og Miljøudvalget den 6. 
februar 2022 kl. 15.00-15.45 på Københavns Rådhus. 
 
Arne Bjørn Nielsen oplyste, at teknik- og miljøborgmesteren har opfordret til, at naboer bliver 
partshørt, når man udsteder alkoholbevillinger i nabolaget. 
 
 

5. Prioritering af forslag til fysiske forbedring i Amager Strandpark 
v/ formanden 
 

 
BAGGRUND 
Udvalget besluttede på sidste udvalgsmøde, at de ønsker at vende forslagene til fysiske 
forbedringer i Amager Strandpark, som parkbrugerrådet for Amager Strandpark skal behandle på 
deres møde den 15. september 2022. Peder Blom er repræsentant for Ældrerådet i 
parkbrugerrådet for Amager Strandpark. 
 
Teknik- og Miljøforvaltningen oplyser, at der i år er en økonomisk ramme på 369.311 kr., og at de 
har samlet forslagene til fysiske forbedringer i et excelark og inddelt dem i store forslag (over 
100.000), mindre forslag (under 100.000) og forslag, der ikke kan realiseres via puljen for fysiske 

INDSTILLING 

1. at udvalget tager orienteringen til efterretning. 

INDSTILLING 

1. at udvalget vender prioriteringer af forslag til fysiske forbedring i Amager Strandpark.  

https://www.kk.dk/indhold/teknik-og-miljoudvalgets-modemateriale
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forbedringer. Videre oplyses det, at forslagene på parkeringspladsen ikke kan stemmes på, og at 
forvaltningen har begrundet sorteringen i excelarket. Et forslag kan fx være sorteret fra, hvis der fx 
er forslag til drift, eller hvis forslagene er for store og komplekse til at blive dækket af puljen.  
 
På parkbrugerrådsmødet vil alle forslag blive præsenteret og herefter vil rådet skulle prioritere 
forslagene. Det sker ved afstemning, hvor alle medlemmer af parkbrugerrådet har mulighed for at 
stemme på tre store projekter og tre små projekter.  
 
Efter mødet laves der en indstilling til Teknik- og Miljøudvalget, hvor 2-3 pakker af forslag 
præsenteres med udgangspunkt i parkbrugerrådets prioritering.  
 
BILAG 

• Forslag til puljen for fysiske forbedringer i Amager Strandpark 2023 
 
BESLUTNING 

Udvalget vendte punktet, idet der var enighed om, at der bør være fokus på forhold, som kan 
forbedre tilgængeligheden fx flere bænke, toiletter, affaldsspande, lift og andre handicapvenlige 
tiltag.  
  
 

6. Høring vedr. byrums- og trafikplan for Middelalderbyen 
v/ Arne Bjørn Nielsen og Arvin Storgaard  
 

 
BAGGRUND 
Teknik- og Miljøudvalget har den 20. juni 2022 besluttet at sende forslaget til byrums- og 
trafikplan for Middelalderbyen i offentlig høring. 
 
Byrums- og trafikplanen leverer et samlet forslag til, hvordan de mange forskellige hensyn i dette 
område af Indre By skal prioriteres og balanceres i byrummet. Med baggrund i borgersamlingens 
anbefalinger fra 2019 lægger planen op til, at bilparkering og biltrafik skal optage mindre plads 
end i dag. I stedet skal der være bedre plads til fodgængere og cyklister, til ophold og grønt, til 
mere hensynsfuld cykelparkering og til områdets historiske fortællinger. Samtidig skal 
varelevering og anden nødvendig logistik fortsat kunne fungere, og beboere i bil skal have 
mulighed for at standse i nærheden af deres bolig. 
 
Forslaget til byrums- og trafikplan for Middelalderbyen kan læses på linket her.  
 
I kan læse mere om baggrunden for forslaget på linket her samt se høringsbrev på linket her.  
Høringsfristen er den 26. september 2022. 
 
Arvin Storgaard og Arne Bjørn Nielsen har siddet i følgegruppen for Middelalderbyen, og Arne 
Bjørn Nielsen har udarbejdet et udkast til høringssvar, som udvalget på mødet bør drøfte med 
henblik på godkendelse.  
 
BILAG  

• Udkast til Ældrerådets høringssvar vedr. byrums- og trafikplan for Middelalderbyen   

• Link til rapport vedr. kortlægning af Middelalderbyen   
 
BESLUTNING  

INDSTILLING 

1. at udvalget behandler høringen.  

https://blivhoert.kk.dk/sites/blivhoert.kk.dk/files/forslag_til_byrums-_og_trafikplan_for_middelalderbyen_2022.pdf
https://blivhoert.kk.dk/hoering/byrums-og-trafikplan-middelalderbyen
https://blivhoert.kk.dk/sites/blivhoert.kk.dk/files/hoering_om_byrums-_og_trafikplan_for_middelalderbyen.pdf
https://www.kk.dk/sites/default/files/agenda/4567dcaf-8260-44b4-8f91-84f9f86ca098/044d48a0-46cd-4bf8-b93d-77f56e579324-bilag-3.pdf
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Udvalget behandlede høringen og udarbejdede udkast til høringssvar. For nærmere henvises til 
bilaget.  
 
BILAG 

• Udkast til høringssvar til byrums- og trafikplanen for Middelalderbyen  
 
 

7. Foreløbig fagudvalgsdrøftelser vedrørende regelforenkling og 
afbureaukratisering i Sundheds- og Omsorgsforvaltningen  

v/ formanden  
 

 
BAGGRUND 
Sundheds- og Omsorgsudvalget vedtog den 7. april 2022 et medlemsforslag om at sikre færre 
regler og mindre bureaukrati i Sundheds- og Omsorgsforvaltningen. Formålet er at skabe mere tid 
til kerneopgaven og bedre arbejdsgange til gavn for både medarbejdere og borgere.  
 
Ældreråd skal inddrages i arbejdet, idet Sundheds- og Omsorgsudvalget opfordrer Ældrerådet til 
at præsentere minimum tre regler på Sundheds- og Omsorgsforvaltningens område, der kan 
afskaffes for at skabe bedre arbejdsgange og mere tid til kerneopgaven. Derudover skal 
Ældrerådet generelt inddrages i arbejdet med at vurdere, hvilke regler rådet tænker bør afskaffes, 
forenkles eller opretholdes.  
 
Det kan videre nævnes, at Sundheds- og Omsorgsforvaltningen arbejder som led i 
regelforenklings- og afbureaukratiseringsprocessen med fire spor, som omfatter:  
 

• Generelle regler, dokumentationskrav mv. på sundheds- og ældreområdet (herunder fra 
serviceloven og sundhedsloven).  

 

• Regler, dokumentationskrav mv. vedr. administration og HR, herunder om økonomi og 
styring.  

 

• Regler og procedurer vedr. CURA, (som er et digitalt omsorgssystem, hvor medarbejdere 
dokumenterer og tilgår oplysninger om borgerne).  

 

• Overordnede politikker, handlingsplaner mv. (fx København Kommunes Sundhedspolitik, 
Værdighedspolitik mv.). 

 
På møde i Ældrerådet den 31. august 2022 præsenterede Sundheds- og Omsorgsforvaltningen 
den kommende proces i arbejdet med regelforenkling og afbureaukratisering på ældreområdet. 
Der er lagt op til, at forvaltningen forud for Ældrerådets møde den 28. september 2022 sender 
arbejdsgruppernes materiale til rådet, men på mødet i Ældrerådet blev det også drøftet, hvorvidt 
der allerede nu er områder eller problematikker, som udvalgene kan sige noget om.  
 
Det kan fx gælde en regel, politik eller kendt procedure/område, som rådet ser kan forbedres eller 
forenkles til gavn for ældre borgere. Videre kan udvalget benytte lejligheden til også at gøre 
opmærksom på procedurer, regler eller lign., som de gerne ser bevaret. Det er ikke en 
forudsætning at lave en henvisning til en konkret regel, men udvalgene kan fx også komme med 
eksempler på en praksis, som for borgerne fx opleves bøvlet, og som man fx gerne ser forenklet. 

INDSTILLING 

1. at udvalget drøfter punktet. 
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På sidste møde i Teknik- og Miljøudvalget drøftede udvalget blandt andet behovet for at styrke 
brugen af CURA på tværs af forvaltningen, og at gøre det til et praktisk og hurtigt anvendeligt 
redskab for medarbejdere. Derudover vendte udvalget om der er eventuelle muligheder for 
regelforenkling inden for flextrafik-området.  
 
Derudover vendte udvalget den politisk vedtagne velfærdsaftale på ældreområdet. Aftalen er 
vedlagt som bilag.   
 
BILAG  

• Oplæg om regelforenkling og afbureaukratisering i Sundheds- og Omsorgsforvaltningen  

• Brev fra Sundheds- og Omsorgsforvaltningen af 20. juni 2022 vedr. regelforenkling og 
afbureaukratisering i Sundheds- og Omsorgsforvaltningen 

• Endelig aftale om udbredelse af velfærdsaftaler på ældreområdet  

• Referat af Sundheds- og Omsorgsudvalgets møde den 2. juni 2022 vedrørende 
afbureaukratiseringsforslaget  

 
BESLUTNING  
Udvalget udskyd behandling af dagsordenspunktet til næste udvalgsmøde. 
 
 

8. Opsamling på borgerforslag vedr. teknik- og miljøområdet  
v/ formanden  
 

 
BAGGRUND 
Ældrerådet havde forud for deres deltagelse på messen Mere Fri Tid – Flere Muligheder i 
Øksnehallen den 19. marts 2022, hvor de havde en stand, udviklet et såkaldt ønsketræ, hvor de har 
en illustration af et træ, og hvor de opfordrer borgere til at komme med deres ønsker og ideer til 
ældreområdet mv.   
 
På messen fik Ældrerådet 55 forslag og ideer fra borgere, og på sidste udvalgsmøde besluttede 
udvalget, at de ønsker at drøfte de forslag, der blev stillet vedrørende teknik- og miljøområdet. 
Listen med forslag er vedlagt som bilag. 
 
BILAG  

• Liste med borgerforslag fra Ældrerådets stand på messen Mere Fri Tid – Flere Muligheder 
den 19. marts 2022 

 
BESLUTNING  
Peder Blom uddelte en liste med de forslag, der vedrører teknik- og miljøområdet. Udvalget 
vendte forslagene og kunne konkludere, at de i forvejen arbejder med mange af 
forslagene/tiltagene i udvalget, og at de fremadrettet også ville have fokus på behovet for flere 
vandposter i byen. 
 
 

9. Nyt fra parkbrugerråd og følgegrupper m.v. 
v/ formanden  
 

INDSTILLING 

1. at udvalget vender punktet. 

https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Sundheds-%20og%20Omsorgsudvalget/m%C3%B8de-02062022/referat/punkt-3
https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater/Sundheds-%20og%20Omsorgsudvalget/m%C3%B8de-02062022/referat/punkt-3
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BAGGRUND 
Under dette punkt følges op på eventuelle møder i parkbrugerråd og følgegrupper m.v., som 
medlemmer af Teknik- og Miljøudvalget sidder i.  
 
Ældrerådet har den 26. august 2022 modtaget en invitation til parkbrugerråd for Kalvebod 
Miljøcenter området, og bør i den forbindelse udpege en repræsentant til parkbrugerrådet.  
 
BILAG  

• E-mail med invitation til deltagelse i parkbrugerråd for Kalvebod Miljøcenter området  
 
BESLUTNING 
Peder Blom orienterede om, at han den 18. september 2022 er indkaldt til møde i Metroselskabets 
og Hovedstadens Letbanes tilgængelighedspanel. 
 
Arne Bjørn Nielsen blev udpeget til parkbrugerrådet for Kalvebod Miljøcenter området.  
 
Ulla Morin oplyste, at der ikke var noget nyt i forhold til arbejdet i parkbrugerrådet for 
skybrudssikring af Kagsmosen og Kvarterpanelet om Bispeengen.  
 
 

10.  Orientering om notat vedr. tydeligere afmærkning af udeservering 
v/ formanden  
 

 
BAGGRUND 
Teknik- og Miljøborgmesteren har den 5. september 2022 sendt et notat til Ældrerådet på 
baggrund af deres ønske om forsøg med tydeligere afmærkning af udeserveringsarealer i 
Københavns Kommune. 
 
BILAG  

• Notat fra Tekník- og Miljøforvaltningen vedr. tydeligere afmærkning af udeservering 
 

BESLUTNING  
Udvalget tog orienteringen til efterretning, idet de ser frem til at følge arbejdet.  
  
 

11.  Orientering om nedskæring hos Movia 
v/ formanden  
 

INDSTILLING 

1. at udvalget vender punktet. 

INDSTILLING 

1. at udvalget tager orienteringen til efterretning.  
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BAGGRUND 
Peder Blom gjorde opmærksom på, at Movia har lagt op til besparelser som følge af økonomiske 
tab i forbindelse med et faldende passagertal under og efter pandemien.  
 
BESLUTNING  
Udvalget tog orienteringen til efterretning, idet de foreløbigt afventer udviklingen.  
 
BILAG  

• Link til Movias pressemeddelelse om katalog med eksempler på sparemuligheder i Movias 
kollektive transport   

• Sparekatalog med eksempler på sparemuligheder i Movias kollektive transport 
 
 

12. Næste udvalgsmøde den 3. oktober 2022 
v/ formanden 
 

 
BESLUTNING  
Udvalget besluttede at de på næste møde blandt andet skal drøfte regelforenkling og 
afbureaukratisering i Sundheds- og Omsorgsforvaltningen. Derudover ønskede udvalget, at Movia 
Flextrafik holder oplæg om dette på næste udvalgsmøde.  
 
 

13. Eventuelt 
Arne Bjørn Nielsen gjorde opmærksom på, at der på møde i Regionsældreråd Hovedstaden den 
15. september 2022, og at udvalgsformand Marianne Frederik fra Region Hovedstaden deltager 
med henblik på at fortælle om sit udvalgsområde og udfordringer heri samt at ressourcedirektør 
Eskil i Movia Eskil Thuesen kommer og fortæller om trafik i Region Hovedstaden med fokus på 
ældre.  
 
Arne Bjørn Nielsen gjorde videre opmærksom på, at Indre By Lokaludvalg forventer at holde 
borgermøde om store trafikale forandringer i Indre By den 29. september 2022 kl. 19.00-20.30 i 
festsalen på Charlottenborg, Kongens Nytorv 1, København K. 

INDSTILLING 

1. at udvalget vender punktet. 

INDSTILLING 

1. at udvalget drøfter dagsordenen for næste udvalgsmøde. 

https://www.moviatrafik.dk/presse/presse-og-nyheder/vis/?key=703836299598888
https://www.moviatrafik.dk/presse/presse-og-nyheder/vis/?key=703836299598888

